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Uvodna re~2

Us v e t l u
s v i h
de{ava

wa od pos-
ledweg broja
“Sindikalnog
pera” poku{a-
vam da razlo-
`im i izdvo-

jim doga|aje, dopise, predloge, molbe,
prepise, da odvojim bitno od mawe
zna~ajnog - svega ~ime je po~ela nova
2024. godina. Op{ti utisak je da se
bli`i godi{wica masovnog ubistva u
O[ ‘’ Vladislav Ribnikar’’ i da smo
nekako pora`eni ve} unapred, a
`eqni da nastavimo daqe.

Ova godina je po~ela vrlo {turim
u~e{}em Sindikata u radu na novim
pravilnicima. Predlog od Ministar-
stva prosvete o Pravilniku o
ocewivawu u osnovnim i sredwim
{kolama stigao je 28. decembra 2023.
sa porukom da se izjasnimo do 5. janu-
ara 2024. godine. Pravilnike je tre-
balo usaglasiti sa postoje}im ZO-
SOV, pa smo zatra`ili produ`ewe
roka kako bi ~lanstvo, u jeku svetov-
nih i verskih praznika, moglo da u|e u
problematiku ocewivawa kao najkom-
petentniji u svom fahu. Prvi sastanak
je odr`an 25. januara u Ministarstvu
prosvete, a nakon sedam dana i slede-
}i u Vladi Srbije. Nije se raspravqa-
lo o ~lanu 5 Pravilnika. Na{ sindi-
kat je dao predloge na{ih ~lanova ko-
misije za izmene pravilnika, koje za
ovaj broj obrazla`e pravnica SOS
Nikolina Jankovi}.

Pravilnik o protokolu postupawa
u slu~aju kriznih situacija je samo do-
dat Pravilniku o protokolu postu-
pawa u slu~aju nasiqa, zanemarivawa
i zlostavqawa, koji smo ~ekali vi{e
od godinu dana da iza|e na svetlost
dana.

Obra}ali smo se vi{e puta nadle-
`nima da smo potpisivawem PKU za
visoko obrazovawe potpisali i klau-
zulu o daqim pregovorima oko anek-
sirawa istog, ali odgovora sa druge
strane nije bilo. Kona~no obratili
smo se Republi~koj agenciji za mirno
re{avawe sporova, kao ponovni apel
Miriteqima o ponovnom kr{ewu {to
usmenih to i pisanih dogovora. 

Sve u svemu, nakon pove}awa plata
od 2024. godine, jo{ je dubqi jaz i raz-
lika u ceni rada (osnovici za isplatu
plata): osnovne {kole, sredwe {kole
i u~eni~ki standard - 5.004,69 dina-
ra, studentski standard 4.769,56 di-
nara, visoko obrazovawe 4.315,38 di-
nara, kao i razli~ite plate za isti
obim poslova zaposlenih u student-
skim domovima u Srbiji. Isplatom ja-
nuarske plate, uve}ane za 10% do pe-
tog stepena stru~ne spreme opet su
svi u minimalnoj zaradi.

U me|uvremenu...
Pi{e: Valentina Ili}

UNovom Pazaru su 13. februara
odr`ani vanredni izbori u
Gradskom odboru Sindikata

obrazovawa, jer je dosada{nji pred-
sednik Remzo Destovi} imenovan na
funkciju direktora u Turisti~ko -
ugostiteqskoj {koli u tom gradu. Iz-
bornom sastanku prisustvovali su
predsednica Republi~kog odbora
SOS Valentina Ili}, sekretar Mio-
drag Kampereli} i savetnica za prav-
ne poslove Nikolina Jankovi}.

Nakon sprovedene izborne proce-
dure za predsednicu Gradskog odbora
obrazovawa Novi Pazar izabrana je

Selma Trubqanin Delime|ac, koja }e
biti u narednom periodu i predstav-
nica Sindikata obrazovawa Srbije i
u Radnoj podgrupi pri [kolskoj upra-
vi Novi Pazar, kao i ~lan Republi~-
kog odbora SOS. Za predstavnicu
Radne podgrupe u [kolskoj upravi
Kraqevo izabrana je Ajsela Kurtagi}.
^lanovi Gradskog odbora iskoristili
su priliku da prodiskutuju i o aktuel-
nim problemima u obrazovawu, poseb-
no o problemima sa kojima se suo~ava-
ju zaposleni u {kolama na teritoriji
ove op{tine.

Pi{e: Nikolina Jankovi}

Sindikat obrazovawa
Srbije svim koleginicama

~estita 8. Mart -
Me|unarodni dan `ena!

Novi Pazar: Gradski odbor
dobio novu predsednicu

Kraj je februara, a prosek plate u
obrazovawu je 10% ispod republi~kog
proseka. Potpisanim Protokolom do
kraja 2024. godine, zaposleni u obra-
zovawu bi minimum trebali da imaju
pove}awe za jo{ 30%.

U op{tini Vrbas, zaposleni u pred-
{kolskoj ustanovi ‘’Bo{ko Buha’’ za
posledwa tri meseca su dobili jednu
platu, iako se iz buxeta Srbije sred-
stva uredno prebacuju lokalnoj samou-
pravi za plate zaposlenih. Lokalne
samouprave u Jablani~kom i P~iw-
skom okrugu masovno kasne sa uplata-
ma za prevoz ili pak uvode lokalni
autobus da bi u{tedeli na radnicima.
Komisija SOS, za rad na uredbi o koe-
ficijentima, da}e svoj predlog uz do-
govor sa ostalim sindikatima ~ekaju-
}i novi sastav Vlade Srbije, a samim
tim i novog ministra/ku prosvete.



Januar - februar 2024.

Izve{taji o radu SOS u 2023. 3

Pregled aktivnosti

Prethodnu godinu su obele`ile
aktivnosti na zakqu~ivawu ko-
lektivnih ugovora i sporazuma

o produ`ewu va`ewa postoje}ih,
uspostavqawe saradwe izme|u repre-
zentativnih sindikata i iakqu-
~ivawe Protokola. I daqe ose}amo
posledice svetske ekonomske krize,
visoku inflaciju i rast cena energe-
nata i osnovnih `ivotnih namirnica.
Na`alost, rat u Ukrajini jo{ traje, a
po~eo je sukob i na Bliskom istoku u
Gazi, izme|u Izraela i Palestine.
Pored toga, pro{le godine je
uspostavqena saradwa sva ~etiri re-
prezentativna sindikata u prosveti,
{to je dovelo do zakqu~ivawa Proto-
kola u kojem su, posle dugo godina
(posledwi je zakqu~en 2011. godine),
definisane obaveze Vlade prema sin-
dikatima, odnosno zaposlenima u
ciqu poboq{awa materijalnog polo-
`aja i uslova rada.

O na{im aktivnostima smo
detaqno pisali u redovnim izdawima
“Sindikalnog pera” u protekloj godini
i objavqivali na sajtu Sindikata.

JANUAR
Ve} po~etkom januara, zakqu~en je

Sporazum o produ`ewu va`ewa PKU
za studentski standard, koji je odmah
stupio na snagu. Odmah po zakqu~ewu
Sporazuma, zajedno sa GSPRS “Neza-
visnost”, uputili smo dopis zahtevaju-
}i izjedna~avawe cene rada u delat-
nosti studentskog standarda sa cenom
rada u u~eni~kom standardu. Polovi-
nom januara smo se ponovo obratili
Ministarstvu prosvete zbog preblema
u visokom obrazovawu i odnosom dr-
`ave prema zaposlenima na fakulte-
tima i akademijama. Naveli smo zah-
teve za izjedna~avawe cene rada i za
pregovore o zakqu~ewu Aneksa PKU,
jer zaposleni u visokom obrazovawu
imaju mawa prava od drugih u ovoj
oblasti i tra`ili obja{wewe: za{to
je Sporazum o produ`ewu PKU za viso-
ko (decembar 2022.godine) zakqu~en
samo na godinu dana? Posebno smo

ukazali na problem sa odlivom mla-
dih nakon studija i nedostatak kvali-
fikovanih kadrova koji }e nastaviti
rad na fakultetima i akademijama
kao profesori, predava~i i asisten-
ti. Krajem januara zakqu~en je Aneks
PKU za delatnost pred{kolskog
vaspitawa i obrazovawa, kojim je
ostvareno pravo na jubilarnu nagradu
za 40 godina sta`a.

FEBRUAR
Nastavqen je rad na izmenama i

dopunama PKU za pred{kolce i zajed-
no sa drugim sindikatima pripremili
predlog, koji je upu}en Ministarstvu
prosvete. Ministru prosvete smo upu-
tili Otvoreno pismo u kojem je nagla-
{eno da od decembra 2022. godine ni-
{ta nije ura|eno u ciqu prevenirawa
i jasnijeg i lak{eg sprovo|ewa Proto-
kola delovawa ustanove u slu~aju
nasiqa, iako je Radna grupa donela
zakqu~ke i smernice o daqem delo-
vawu, me|u kojima su pove}awe nakna-
de razrednim stare{inama i pove}a-
we broja stru~nih saradnika u {kola-
ma. Sa kolegama iz “Nezavisnosti” su
pripremqeni predlozi za izmene i
dopune PKU za studentski standard,
koje obuhvataju ona prava ostvarena
kolektivnim ugovorom za osnovne i
sredwe {kole i domove u~enika.

Na zahtev SOS, od Ministarstva
prosvete je dobijeno zvani~no
tuma~ewe va`ewa PKU za visoko
obrazovawe, jer su pojedini fakulte-
ti prestali da primewuju prava iz
ovog PKU zbog kasnog objavqivawa
Sporazuma u Sl.Glasniku. Od Stru~ne
slu`be Saveza dobijen je novi mate-
rijal o kretawu inflacije u prethod-
noj godini, koji je elektronskom po-
{tom prosle|en ~lanovima Republi~-
kog odbora.

Sednica Odbora delatnosti pred-
{kolskih ustanova odr`ana je 10.fe-
bruara u Beogradu. Na sednici je za
predsednicu izabrana Merlin Trajko-
vi} iz Vrawa, jer je kolega Novak Ka-
ti} oti{ao u penziju. ^lanovi Radne

grupe za pred{kolsko vaspitawe i
obrazovawe pri Vladi Srbije su pod-
neli informaciju sa sastanka i
pripremqeni su predlozi za izmene i
dopune PKU za delatnost pred{kol-
skog vaspitawa i obrazovawa

Krajem februara odr`ana je sedni-
ca Predsedni{tva, na kojoj je razma-
trana informacija o aktivnostima iz-
me|u dve sednice, Predlog sporazuma
SOS sa Savezom SSS i Predlog ugovo-
ra o regulisawu me|usobnih odnosa,
koji je dostavio Savez, zatim Analiza
dokumenta “Inflacija u Srbiji u 2022.
godini”, te i materijalni polo`aj za-
poslenih u obrazovawu.

MART
Po~etkom marta smo zakqu~ili

ugovor sa turisti~kom agencijom “Bar-
cino”, kojim smo obezbedili popust za
na{e ~lanove. Odr`ane su redovne
sednice Nadzornog odbora, Predsed-
ni{tva i Republi~kog odbora. Na sed-
nici Republi~kog odbora verifiko-
van je mandat Zorici Vujatov iz Novog
Sada umesto Novaka Kati}a, razma-
tran i usvojen Finansijski izve{taj,
Plan Republi~kog odbora i Fonda so-
lidarnosti, usvojen Plan aktivnosti
SOS u 2023. godini, razmatrana je ak-
tuelna situacija u obrazovawu i done-
te odgovaraju}e odluke, kao i Odluka
o odr`avawu Sportskih susreta SOS.
^lanovima Socijalno-ekonomskog sa-
veta i Savezu SSS upu}en je dopis o
problemima u obrazovawu sa zahtevi-
ma za wihovo re{avawe. Zahtevi SOS
su bili da prose~na plata u obrazo-
vawu bude vi{a od repuli~kog prose-
ka, da bude izmewena Uredba o koefi-
cijentima, izjedna~ewe cena rada za
sve delatnosti u obrazovawu, izmene
pravilnika, kolektivnih ugovora i
isplatu svih naknada predvi|enih ko-
lektivnim ugovorima.

Vladi Srbije upu}en je dopis 27.
marta u kojem je pokrenuta inicijati-
va da Vlada donese zakqu~ak kojim bi
zaposleni oboleli od malignih obo-
qewa dobili pravo na pun iznos zara-

Pi{e: Miodrag Kampereli}
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de za svo vreme bolovawa, kao {to to
va`i za obolele od Kovida. Krajem
marta, na sajtu je objavqen otvoren po-
ziv za u~e{}e na 12. Sportskim susre-
tima SOS, koje su ponovo organizova-
ne u Kladovu.

U Beogradu je 28. marta odr`ana
Zavr{na konferencija projekta
“Ja~awe socijalnog dijaloga u obrazo-
vawu na lokalnom nivou”. Konferen-
ciji su prisustvovali direktorka
Evropske organizacije sindikata
obrazovawa Suzan Floken, tada{wi
ministar prosvete Branko Ru`i} i
direktor Agencije za mirno re{avawe
radnih sporova Ivica Lazovi}. U radu
Konferencije su u~estvovali pred-
stavnici lokalnih samouprava iz Le-
skovca, Po`arevca i Subotice, direk-
tori {kola, predstavnici {kolskih
uprava i predstavnici odbora SOS.
Razmewena su iskustva u delovawu
socijalnog dijaloga u tri lokalne sa-
mouprave, koje su uzete kao primeri
dobre prakse i u kojima se problemi
re{avaju kroz razvijen dijalog u ra-
znim oblicima. Projektom je predvi-
|eno izdavawe bro{ure sa sumiranim
informacijama, rezultatima i ciqe-
vima Projekta, kao i sa nekom vrstom
uputstva za delovawe odbora na lo-
kalnom nivou u razvijawu socijalnog
dijaloga iz primera dobre prakse.

Delegacija SOS predvo|ena pred-
sednicom Valentinom Ili} prisu-
stvovala je 30. marta sednici Okru-
`nog odbora obrazovawa Brani~ev-
skog okruga.

APRIL
U aprilu je odr`an protest sindi-

kata PU “Bo{ko Buha” u Vrbasu zbog ne-
ispla}enih zarada i putnih tro{kova.
Na insistirawe SOS u Vladi i resor-
nom ministarstvu predstavnici Sin-
dikata obrazovawa Srbije su imeno-
vani u Radnu grupu za izradu Nacrta o
finansirawu visokog obrazovawa.
Prvom sastanku Radne grupe prisu-
stvovali su dr Marina Milenkovi},
dr Gordana Bursa} i dr Slavica Ma-
ni}. Na sastanku su izlo`eni razni
modeli finansirawa visokog obrazo-
vawa i najavqena javna rasprava o
Predlogu zakona o visokom obrazo-
vawu. Vladi i resornom ministarstvu
upu}en je dopis u kojem je ukazano na
pojavu povrede zakonskih procedura
na~iwene u postupku raspisivawa
konkursa za prijem u radni odnos na
neodre|eno vreme.

Kod Agencije za mirno re{avawe
radnih sporova, pokrenut je spor u ve-
zi sa postupkom pregovora za
zakqu~ivawe PKU za visoko obrazo-
vawe. Predstavnici SOS su prisu-
stvovali krajem aprila sastanku sa
premijerkom Srbije i sednici Soci-
jalno-ekonomskog saveta.

Sednica Predsedni{tva ROS odr-
`ana je 26. aprila u Beogradu. Na sed-
nici je razmatrana informacija sa sa-
stanka sa premijerkom od 24. aprila
2023. godine, utvr|en plan odr`a-

vawa sastanaka organa SOS i razma-
trana aktuelna situacija u obrazo-
vawu i predlog daqih aktivnosti.

MAJ
Po~etkom maja dogodila se velika

tragedija u O[ Vladislav Ribnikar u
Beogradu kada je u~enik {kole usmr-
tio devetoro |aka i radnika
obezbe|ewa. Sindikat obrazovawa
Srbije je odmah dao saop{tewe, a po-
tom i organizovao totalnu obustavu
rada. Sednica Predsedni{tva je odr-
`ana 8. maja u Beogradu, na kojoj je ana-
lizirana organizacija {trajka i tre-
nutna situacija u prosveti nakon tra-
gedije. Ministarstvu prosvete je upu-
}en dopis sa predlogom mera koje tre-
ba preduzeti u ovakvim situacijama i
zatra`eno pove}awe broja stru~nih
saradnika u {kolama, da se hitno u
svim pred{kolskim ustanovama,
osnovnim i sredwim {kolama obezbe-
de policajci i video nadzor, radi ve-
}e bezbednosti dece i zaposlenih, da
se smawi broj u~enika u odeqewima
sa dosada{wih 30 na 24 zbog kvali-
tetnijeg obavqawa obrazovno - vas-
pitnog rada i drugo.

Vladi Republike Srbije upu}en je
dopis sa zahtevom da u novoformira-
ni Savet za borbu protiv vr{wa~kog
nasiqa moraju biti ukqu~eni i pred-
stavnici reprezentativnih sindika-
ta, {to je uva`eno. Resornom mini-
starstvu je ponovo upu}en zahtev za
hitnim sastankom u vezi aneksa PKU
za studentski standard.

Od Ministarstva za rad zatra`ena
je informacija o datumu formirawa
novog sindikata u prosveti, koji je po-
~eo veoma agresivno da nastupa i oti-
ma ~lanstvo, a da pritom nije repre-
zentativan na nivou Republike. Od
gradona~elnika Vrawa je tra`eno da
organizuje hitan sastanak sa predsed-
nicom Gradskog odbora obrazovawa
Vrawa i predsednicom sindikalne
organizacije PU “Na{e dete” Merlin
Trajkovi} u vezi sa re{avawem pro-
blema u pred{kolskoj ustanovi u
Vrawu.

Predsednici Vlade Srbije upu}en
je dopis sa zahtevom za pove}awe za-

rada u prosveti, koje su ispod proseka
zarada u Republici.

Krajem maja u Beogradu odr`ana je
Konferencija Sekcije mladih SOS,
na kojoj su usvojeni osnovni dokumenti
Sekcije, izabran predsednik i Izvr-
{ni odbor,a i utvr|en plan aktivno-
sti Sekcije u narednom periodu.

JUN
Po~etkom juna ponovo smo medijima

dali saop{tewe povodom odluke o
prekidu {kolske godine koju je done-
la Vlada bez obrazlo`ewa i konsul-
tacija sa sindikatima.

Sednice Predsedni{tva i Repu-
bli~kog odbora odr`ane su 2. juna u
Beogradu sa istim dnevnim redom. Na
sednici ROS verifikovan je mandat
Marku Popvoi}u iz Beograda, umesto
Biserke Mi}ovi}, koja je oti{la u
penziju, razmatrana aktuelna situaci-
ja u obrazovawu i donete odgovaraju}e
odluke, izabrani ~lanovi radnih pod-
grupa za tehnolo{ke vi{kove ispred
SOS i izabrani ~lanovi Organizaci-
onog odbora Sportskih susreta. Tako-
|e, za ~lana Nadzornog odbora umesto
Biserke Mi}ovi}, izabrana je kolegi-
nica Margita Petkovi}. Sa sednice
ROS upu}en je dopis Vladi i resornom
ministarstvu sa zahtevom za hitnim
pregovorima, rebalansom buxeta i
pove}awem plata u obrazovawu na
svim nivoima. U slu~aju da ne do|e do
preogovora, Republi~ki odbor je do-
neo Odluku o izja{wavawu ~lanstva o
stupawu u {trajk.

Iz Agencije za mirno re{avawe
sporova stigao je dopis o zvani~nom
pokretawu postupka za zakqu~ewe
PKU i izboru miriteqa. Dopisom od
9.juna SOS se obratio predsedniku
RS i premijerki u vezi sa izjavom o
vanrednom pove}awu zarada u prosve-
ti, u kojem je ukazano na ~iwenicu da i
pored toga prose~na plata u obrazo-
vawu ne}e biti na nivou proseka u Re-
publici. Dopis sa zahtevom za izjed-
na~avawem cene rada u studentskom
standardu ponovo je upu}en ministar-
stvima prosvete i finansija. Grad-
skom odboru obrazovawa Ni{a upu}e-
na je Odluka o odr`avawu izbora za
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predsednika ovog odbora do po~etka
{kolske godine.

Zajedno sa drugim reprezentativ-
nim sindikatima, upu}en je poziv na
protest ispred Ministarstva finan-
sija, koje nije dalo saglasnost na
produ`ewe PKU za pred{kolce, a ko-
ji uskoro isti~e.

JUL
Po~etkom jula upu}en je dopis

predsedniku Republike, premijerki i
resornom ministarstvu o polo`aju za-
poslenih u visokom obrazovawu, u ko-
jem je ukazano na diskriminaciju, a za-
tra`eno je izjedna~avawe cene rada
sa cenom rada u osnovnim i sredwim
{kolama. Navedene su strukture zapo-
slenih koji imaju ni`u zaradu od
istih u drugim delatnostima i pro-
blemi sa nedostatkom kadrova u viso-
ko{kolskim ustanovama. Sporazum o
produ`ewu PKU za pred{kolce
zakqu~en je 3. jula i va`i do 2026. go-
dine. Ponovqen je dopis predsedniku
RS, premijerki i resornom ministar-
stvu i dat podsetnik na zahteve i od-
luku o {trajku, jer pregovora nije bi-
lo. U dopisu je tra`eno i zakqu~ewe
Protokola o pove}awima plata.

Od resornog ministarstva je dobi-
jen dopis sa najavom po~etka pregovo-
ra o izmenama i dopunama PKU za vi-
soko obrazovawe, koji je odmah pro-
sle|en ~lanovim Odbora delatnosti
visokog obrazovawa.

U Sindikatu je nastavqeno
prikupqawe prijava ekipa za Sport-
ske susrete u Kladovu. U tom trenutku
bilo je prijavqeno vi{e od 350 u~e-
snika. ^lanovima Republi~kog odbora
mejlom je upu}ena anketa za izja{-
wavawe o {trajku.

AVGUST
U avgustu, pre po~etka nove {kol-

ske godine, odr`ane su redovne sed-
nice Predsedni{tva i Republi~kog
odbora. Na sednici ROS verifikovan
je mandat koleginici Nedi Luki} iz
Subotice umesto Gordane [tuli},
razmatrani aktuelni problemi u

obrazovawu i potvr|ena Odluka o
{trajku, za ~lana radne podgrupe u
[U Sombor izabrana je Du{anka ]uru-
vija, za predsednicu Gradskog odbora
obrazovawa Ni{a imenovana je Valen-
tina Veqkovi} Nikoli}, za ~lana Or-
ganizacionog odbora Sportskih susre-
ta izabran je Nenad Stojkovi} i done-
ta odluka o pomo}i Sindikatu obrazo-
vawa Slovenije (SVIZ). ^lanovima
Republi~kog odbora mejlom je prosle-
|ena informacija sa sastanka sva ~e-
tiri reprezentativna sindikata, na
kojem su dogovorene daqe zajedni~ke
akcije sindikata. Nakon sastanka re-
prezentativnih sindikata sa mini-
starkom prosvete izdato je zajedni~ko
saop{tewe, koje je objavqeno na sajtu
i prosle|eno medijima.

^etiri reprezentativna sindikata
su se dogovorila da 1. septembra
2023. bude odr`ana zajedni~ka konfe-
rencija za novinare, na kojoj }e jav-
nost biti upoznata sa stavovima i
zahtevima sindikata. Ukoliko ne bu-
de postignut dogovor, sindikati }e
organizovati protest i doneti zajed-
ni~ku odluku o {trajku.

SEPTEMBAR
Po~etkom septembra Vlada je done-

la Izmene i dopune Uredbe o koefi-
cijentima za zaposlene u obrazovawu,
kojom je podigla samo najni`i koefi-
cijent na nivo minimalne zarade, da
bi i sprema~ice dobile pove}awe
plata u septembru od 5,5%. Tim povo-
dom Sindikat je uputio o{tar protest
Vladi, jer sindikati nisu ni obave-
{teni ni konsultovani. Uredba je do-
vela do jo{ te`e situacije za admini-
strativne i kwigovodstvene radnike,
koji su dobili koeficijent za samo
0,06 ve}i od sprema~ica, Ovim izme-
nama zaposleni u visokom obrazovawu
nisu ni obuhva}eni, a zahtev SOS bio
je da se do primene platnih grupa i
razreda urade novi koeficijenti za
sve nivoe obrazovawa i da u tome oba-
vezno u~estvuju reprezentativni sin-
dikati.

SOS se obratio svim rektorima

univerziteta u Srbiji tra`e}i
wihovu podr{ku u opravdanim zahte-
vima za izmenom Uredbe o koefici-
jentima i izjedna~avawem cene rada u
visokom obrazovawu, koja je za 9% ni-
`a od cene rada u osnovnom i sred-
wem. Ovim bi se zaustavila diskri-
minacija visokog obrazovawa i odliv
stru~nih i kvalifikovanih kadrova
sa univerziteta.

Od 15. do 18. septembra odr`ane su
dvanaeste Sportske igre SOS u Kla-
dovu. Po dogovoru sa sednice Pred-
sedni{tva, sastanak Organizacionog
odbora odr`an je u Kladovu, dan rani-
je. Na sastanku su razmatrana sva
pitawa u vezi sa organizacijom Susre-
ta, dr Branko Miqanovi} je izabran
za predsednika Odbora, odr`an je
`reb po disciplinama i sme{taj u~e-
snika u hotelu \erdap i privatnim
vilama. Za Igre se prijavilo vi{e od
40 ekipa iz cele Srbije iz svih nivoa
obrazovawa - od pred{kolskih usta-
nova do visoko{kolskih, sa oko 500
u~esnika. Ukupni pobednik dvanae-
stih Sportskih susreta bila je ekipa
PMF iz Novog Sada.

Odr`ana je i vanredna, online sed-
nica Predsedni{tva povodom zakaza-
nog protesta reprezentativnih sindi-
kata, na kojoj je utvr|en broj u~esnika,
odre|eni govornici ispred SOS i
druge pojedinosti. Koleginica
Biqana Blagojevi} je izvestila o sa-
stanku u resornom ministarstvu u ve-
zi sa radom na smawivawu pedago{ke
administracije u {kolama.

Protest reprezentativnih sindi-
kata odr`an je u utorak 26. septembra,
u 12 ~asova, ispred Skup{tine Srbije.
Protestu je prisustvovalo oko 3.000
u~esnika iz svih krajeva Srbije. Na-
kon kratkog obra}awa govornika, po-
vorka se uputila ka Vladi Srbije, gde
su predati zahtevi.

OKTOBAR
Po~etkom oktobra obele`en je Me-

|unarodni dan nastavnika saop{te-
wem u kojem je, pored ostalog, posebno
ukazano na te`ak materijalni polo-
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`aj prosvetnih radnika, jer su plate
prosvetara ni`e od republi~kog pro-
seka. Sredinom oktobra zakqu~en je
Aneks (izmene i dopune) PKU za pred-
{kolce, kojim su ostvarena nova pra-
va za zaposlene. U Ministarstvu pro-
svete je organizovan sastanak kojem su
prisustvovali predstavnici SOS iz
Odbora delatnosti u~eni~kog i stu-
dentkog standarda sa ministarkom dr
Slavicom \uki} Dejanovi}. Na sa-
stanku su izneti kqu~ni problemi u
ovim delatnostima. Sednica Odbora
delatnosti visokog obrazovawa odr-
`ana je 20. oktobra u Beogradu. Na
sednici je razmatrana aktuelna situ-
acija u visokom obrazovawu, PKU za
visoko obrazovawe i predlozi za
utvr|ivawe minimuma procesa rada
za visoko obrazovawe. 

Redovna sednica Predsedni{tva
je odr`ana 26. oktobra u Beogradu, na
kojoj je razmatran potpisan Protokol
i wegova realizacija i pripremqena
naredna sednica Predsedni{tva, koja
je planirana da bude odr`ana u Ni{u.
Izmene i dopune PKU za studentski
standard potpisane su 24.oktobra, ~i-
me su dobijena nova prava za zaposle-
ne u delatnosti studentskog standar-
da. ^lanovi ROS su u~estvovali na
protestu 26. oktobra, koji je organizo-
vao Savez samostalnih sindikata Sr-
bije ispred Narodne skup{tine.

U ponedeqak, 30. oktobra,  na  vi-
{e incijativa SOS, kona~no je odr-
`an sastanak u Ministarstvu prosve-
te u vezi sa produ`ewem va`ewa PKU
za visoko obrazovawe, kao i otpo-
~iwawa pregovora za zakqu~ewe Iz-
mena i dopuna PKU. Sastanku je prisu-
stvovao pomo}nik ministra za visoko
obrazovawe dr Aleksandar Jovi} sa
saradnicima i predstavnici repre-
zentativnih sidnikata, kao i pred-
stavnici ministarstava koja u~estvuju
u pregovorima. U ime SOS sastanku je
prisustvovala predsednica mr Valen-
tina Ili}, potpredsednica dr Marina
Milenkovi}, profesor dr Branko Ri-
stanovi} i savetnica za pravne po-
slove Nikolina Jankovi}. Dogovoreno
je da se va`e}i PKU za visoko obrazo-
vawe, koji isti~e 14.12. 2023. godine
produ`i  na  tri godine,  da  se  tekst
Izmena i dopuna PKU uskladi sa pri-
medbama i sugestijama sa ovog sastan-
ka, kao i da bude dostavqen Mini-
starstvu radi usagla{avawa i
sa~iwavawa kona~nog predloga tek-
sta.

NOVEMBAR
Po~etkom novembra resorno mini-

starstvo je obave{teno o novom ~lanu
u radnoj podgrupi za [U Ni{ i na{em
predstavniku u Sektorskom ve}u za
Nacionalni okvir kvalifikacija. U
Ni{u je 24. novembra odr`ana sedni-
ca Predsedni{tva, na kojoj je razma-
tran Protokol i wegova realizacija,
tehnolo{ki vi{kovi u [U Ni{ i di-
namika raspisivawa konkursa za slo-
bodna radna mesta i realizacija PKU

za osnovne i sredwe {kole i domove
u~enika. Pored ~lanova Predsedni-
{tva sednici je prisustvovalo i neko-
liko ~lanova Gradskog odbora obrazo-
vawa Ni{a i predstavnici sindikal-
ne organizacije na Ma{inskom fakul-
tetu u Ni{u. U otvorenoj diskusiji
ukazano je na problem u funkcioni-
sawu Gradskog odbora u Ni{u, plan
aktivnosti u realizaciji Protokola i
probleme u radu radne podgrupe [U
Ni{.

Od Ministarstva prosvete i Radne
grupe za pred{kolsko vaspitawe i
obrazovawe tra`eno je da se svima,
koji su se do{kolovali, priznaju koe-
ficijenti u svim lokalnim samoupra-
vama bez izuzetaka, kao i
izjedna~avawe zarada i uve}awe koe-
ficijenta vaspita~ima za rad u grupa-
ma. I u ovoj delatnosti primetan je
odliv kadrova u svim strukturama za-
poslenih.

^lanovima Gradskog odbora obra-
zovawa Ni{a upu}en je dopis u kojem
smo ukazali na obavezu prisustvo-
vawu sednicama koje organizuje vi{i
organ Sindikata, a ~lanovima Repu-
bli~kog odbora upu}en je tekst o no-
vom sindikatu koji se pojavio na tere-
nu i koji se bavi samo otimawem ~lan-
stva, praznim obe}awima.

DECEMBAR
Sednica Odbora delatnosti u~e-

ni~kog i studentskog standarda odr-
`ana je u Beogradu 8. decembra. Na
sednici je razmatrana aktuelna situ-
acija u obrazovawu i Aneks PKU za de-
latnost studentskog standarda. Po-
~etkom decembra odr`ane su redovne
sednice Predsedni{tva i zajedni~ka
sednica Republi~kog odbora i Odbora
delatnosti osnovnih i sredwih {ko-
la. Na sednici Republi~kog odbora
verifikovana je nova ~lanica Vukica
Stevanovi} iz Vrawa i mandati no-
vim ~lanovima Odbora delatnosti
osnovnih i sredwih {kola Vukici
Stevanovi} i Nedi Luki} iz Suboti-
ce, Goranu \uri}u iz Loznice i Valen-
tini Veqkovi} Nikoli} iz Ni{a. Raz-
matran je proces realizacije Proto-
kola, aktuelni problemi u obrazo-
vawu i plan daqih aktivnosti. Pod-

neti su izve{taji sa sednice Pred-
sedni{tva u Ni{u i o Sportskim su-
sretima SOS. Na sednici je doneta
Odluka o pokretawu inicijative za
promenu Zakona o radu u delu
obra~unavawa zarade za vreme
godi{weg odmora, tako da se ra~una
prosek u posledwa tri meseca, kao i
priznavawe pune plate za obolele od
malignih bolesti za sve vreme tra-
jawa bolovawa.

SOS se ministarstvima prosvete,
finansija i dr`avne uprave i lokal-
ne samouprave obratio dopisom u ko-
jem je pokrenuta inicijativa za priz-
navawe stru~ne spreme i koeficije-
nata za kadrove koji su se do{kolova-
li. Sindikat obrazovawa Srbije ve}
godinama ukazuje na ovaj problem, jer
su vaspita~i, kojima nije priznat koe-
ficijent za sedmi stepen SS, diskri-
minisani u odnosu na one kojima je to
pravo priznato. Iako je ovaj problem
razmatran na Radnoj grupi za pred-
{kolsko vaspitawe i obrazovawe pri
Vladi Srbije i daqe u velikom broju
lokalnih samouprava koeficijenti se
ne priznaju, a u pojedinim je priznat
delu vaspita~a, dok nekima nije.

Polovinom decembra zakqu~en je
Sporazum o produ`ewu roka va`ewa
PKU za visoko obrazovawe na tri go-
dine i dogovoreno da se odmah krene u
pregovore o dopunama. Predlog izme-
na i dopuna PKU je bio ve} pripre-
mqen, pa je dostavqen resornom mi-
nistarstvu. 

*

U prethodnoj godini odr`ano je
ukupno 19 sednica organa SOS, kao i
Sportske igre u Kladovu. Ispla}eno
je 38 solidarnih pomo}i i 18 pozajmi-
ca iz Fonda solidarnosti. Podneto je
65 zahteva u vezi sa registracijom
sindikalnih organizacija, a`uriran
sajt sa najnovijim bitnim informaci-
jama i izdato {est brojeva lista “Sin-
dikalno pero”. Izdato je vi{e od 80
potvrda za predsednike sindikalnih
organizacija, predstavnici SOS su go-
stovali na 10 televizija.

U izve{taju smo naveli samo deo
aktivnosti Sindikata obrazovawa
Srbije i sigurno nismo pobrojali sve. 
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Radno - pravna za{tita

Uproteklih godinu dana, Sindikat
obrazovawa Srbije je i daqe po-
sebnu pa`wu posve}ivao pravnoj

sigurnosti ~lanstva. Osnovni smisao
pravne za{tite je pru`awe pravne pomo-
}i prilikom re{avawa pojedina~nih
slu~ajeva u situaciji koja se odnosi na
radno-pravni polo`aj zaposlenih u usta-
novama obrazovawa.

Naj~e{}e se ovi slu~ajevi javqaju u
odnosima izme|u zaposlenih i direkto-
ra ustanove u ostvarivawu prava zapo-
slenih, utvr|enih pozitivnim propisima
ili u primeni posebnih kolektivnih ugo-
vora. Pravna za{tita se, uglavnom,
ostvaruje kroz tuma~ewe  odredbi pozi-
tivnih propisa iz obrazovawa i ostvari-
vawa prava zaposlenih, odbrane zapo-
slenih u disciplinskim postupcima, sas-
tavqawe podnesaka, prijave inspekcija-
ma, kao i zastupawe u tu`bama u radnim
sporovima i postupcima izvr{ewa.

Ono {to je zna~ajno izdvojilo prote-
klu godinu u odnosu na prethodne godine
jesu Izmene i dopune PKU za zaposlene u
ustanovama pred{kolskog vaspitawa i
obrazvawa ~iji je osniva~ Republika Sr-
bija, Autonomna pokrajina i jedinica lo-
kalne samouprave. Zaposleni u pred-
{kolskim ustanovama su dobili nova
prava i to:

- jubilarnu nagradu za 40 godina rada
provedenog u radnom odnosu - u visini
dve i po prose~ne plate koja }e se ispla-
}ivati u roku od 30 dana od dana sti-
cawa prava;

- solidarnu pomo} u slu~aju postupka
vantelesne u visini prose~ne mese~ne
zarade bez poreza i doprinosa;

- novi osnov za pla}eno odsustvo u
slu~aju polaska deteta prvi put u pred-
{kolsku ustanovu - dva radna dana i u
slu~aju vantelesne oplodwe ili insemi-
nacije - tri radna dana;

Tako|e su u protekloj godini stupile
na snagu Izmene i dopune PKU za zapo-
slene u ustanovama studentskog standar-
da ~iji je osniva~ Republika Srbija. Naj-
va`nije izmene i dopune PKU su novi
osnovi za ostvarivawe prava na isplatu
jubilarne nagrade za 40 godina rada
ostvarenih u radnom odnosu u visini dve
i po prose~ne plate, kao i novi osnov so-
lidarne pomo}i za ro|ewe ili usvojewe
deteta zaposlenog u visini prose~ne me-
se~ne zarade bez poreza i doprinosa. Do-
dati su i novi osnovi za ostvarivawe
prava na solidarnu pomo}, odnosno zapo-
sleni }e imati pravo na dva (2) radna
dana pla}enog odsustva i u slu~aju prvog
polaska deteta u pred{kolsku ustanovu
i polaska deteta u prvi razred osnovne
{kole.

Protekle godine, ta~nije u decembru,
potpisan je i Sporazum o produ`ewu ro-
ka va`ewa PKU za visoko obrazovawe,
kojim je produ`ena va`nost Kolektivnog
ugovora do 14.12.2026. godine. U prote-
kloj godini, tako|e, zapo~eti su pregovo-
ri za izmene i dopune PKU za visoko
obrazovawe. Imaju}i u vidu da do
zakqu~ewa nije do{lo Sindikat obrazo-
vawa Srbije se obratio i Agenciji za
mirno re{avawe sporova radi
re{avawa kolektivnog radnog spora, pa
je izvesno o~ekivawe da }e kona~no do
realizacije do}i u 2024. godini.

Po~etkom novembra 2023. godine stu-

pile su na snagu Izmene i dopune Zakona
o osnovama sistema obrazovawa i
vaspitawa kao i Izmene i dopune Zakona
o osnovnom obrazovawu i vaspitawu i
Zakona o sredwem obrazovawu i
vaspitawu. Imaju}i u vidu da je na Radnoj
grupi za spre~avawe i prevenciju
nasiqa u sistemu obrazovawa i
vaspitawa usvojen predlog da se
vladawe u~enika ocewuje od drugog raz-
reda osnovne {kole broj~ano i da je
usvojeno da se ubrzaju procedure vo|ewa
vaspitno-disciplinskih postupaka pro-
tiv u~enika, bilo je potrebno izmeniti
navedene zakone.

U protekloj godini su i u “Sindikal-
nom peru” obra|ene mnoge teme iz pravne
oblasti koje su otklonile mnoge nedou-
mice i pomogle u re{avawu aktuelnih
pitawa. Nave{}emo samo neke od wih:
Izmene i dopune kolektivnih ugovora,
pravilnici o kriterijumima i standar-
dima, Izmene i dopune ZOSOV, Zak-
qu~ci Radne grupe za pred{kolce itd.

Predstavqen je samo kratak opis de-
lokruga rada iz oblasti radno-pravne
za{tite u proteklom periodu, a SOS }e
nastojati i u narednom periodu da pru`a
svojim ~lanovima blagovremenu i kvali-
tetnu pravnu za{titu. Isto tako, SOS }e
se posebno zalagati da se kod
zakqu~ivawa novih kolektivnih ugovo-
ra, kao i drugih propisa, koji ure|uju
oblast obrazovawa, zaposlenima obez-
bede  povoqnija  prava  u  odnosu  na  va-
`e}a.

Pi{e: Nikolina Jankovi}

Gotovo svi zaposleni u vrba{koj Javnoj
pred{kolskoj ustanovi “Bo{ko Buha”
okupili su se u ponedeqak, 12. febru-

ara, ispred vrti}a “Bubica”, gde je sedi{te
Uprave ove ustanove, odakle su u koloni
krenuli u protestnu {etwu do zdawa Op-
{tine Vrbas. Protest zaposlenih zbog kon-
stantnog ka{wewa i neredovne isplate
zarada organizovao je Sindikat obrazo-
vawa Srbije.

Ispred zgrade Op{tine okupqenima se
obratila predsednica Sindikata obrazo-
vawa Srbije Valentina Ili} daju}i im po-
dr{ku Sindikata u wihovom vi{e nego
opravdanom protestu. Ona je tom prilikom
zaposlene upoznala sa wihovim pravima i
istakla {ta }e Sindikat uraditi kako bi
wihov problem bio re{en. Time je protest
zaposlenih u JPU “Bo{ko Buha” bio zavr-
{en.

Ne{to ranije, predsednica na{e Sin-
dikalne organizacije u ovoj ustanovi Tawa
Vukmirovi} u izjavi za lokalni medij “Moj
Vrbas” je rekla da su zaposleni u te{koj
materijalnoj situaciji, da im je ugro`ena
egzistencija zbog neredovnih isplata za-
rada i putnih tro{kova.

“Ovakva situacija u na{oj ustanovi tra-

je dugi niz godina i dovela je do velikog
nezadovoqstva zaposlenih, ose}aja mawe
bitnim i vrednim, zanemarenim, bezna~aj-
nim, kao i do slabqewa radnog elana i mo-
tivacije”, Tatjana Vukmirovi} i dodala da
su se obra}ali svim nadle`nim lokalnim
i dr`avnim institucijama, ali i da im ni-
ko nije pomogao da re{e problem.

Sindikat obrazovawa je u konsultaciji

sa kolegama u Vrbasu uputio Zahtev za is-
platu zarada predsednici Vlade Srbije
Ani Brnabi}, Ministarstvu dr`avne upra-
ve i lokalne samouprave, op{tinskim vla-
stima u Vrbasu, kao i Ministarstvu pro-
svete.

Naravno, daqi postupci Sindikata za-
visi}e od reakcije predstavnika vlasti na
ovaj zahtev.

Pi{e: S. L.

Protest zaposlenih u JPU “Bo{ko Buha”
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Me|unarodne i projektne aktivnosti

Upro{loj godini se dobar deo me-
|unarodnih aktivnosti vratio u
regularni format - sa neposred-

nim u~e{}em, osim 9. Kongresa Inter-
nacionale obrazovawe, koji je odr`an
virtuelno. Kongres je odr`an sa
ciqem da se daju ve}a ovla{}ewa Iz-
vr{nom odboru i pove}a ~lanarina u
okviru ta~ke o programu rada, a na-
redni 10. Kongres }e biti odr`an na
leto ove godine, ~ime se poremetio
redovni ritam svetskog i regionalnih
kongresa. Na ovogodi{wem Kongresu,
koji }e se odr`ati u Buenos Airesu,
raspravqa}e se o rezolucijama i
eventualnim promenama Statuta In-
ternacionale. Druge aktivnosti su
imale dvojni na~in organizovawa -
kad je obezbe|en dovoqan iznos sred-
stava, organizuje se sa neposrednim
u~e{}em, a u suprotnom se koriste sve
prednosti online rada za koji smo se
svi morali obu~iti.

SOS je i pro{le godine imao pred-
stavnice u me|unarodnim organizaci-
jama - ~lanica Evropskog komiteta
sindikata obrazovawa (EK) u ime Sr-
bije je Valentina Ili}, ~lanica EK za
visoko obrazovawe i istra`ivawe je
Marina Milenkovi} i ~lanica EK za
jednakost Slavica Mani}. Na{e pred-
stavnice su u~estvovale u radu tih
organa, a Marina Milenkovi} je po po-
zivu IO u~estvovala i na Svetskoj
konferenciji za visoko obrazovawe i
istra`ivawe, koja je jesenas odr`ana
u Meksiko Sitiju.

Pored toga, predstavnici na{eg
sindikata su po pozivu u~estvovali u
razli~itim aktivnostima koje je orga-
nizovala Evropska organizacija i
imali prilike da doprinesu sadr`aju
rada i upoznaju se sa glavnim tokovi-
ma sindikalnih aktivnosti.

Od januara i Zavr{ne konferenci-
je o statusu nastavni~ke profesije u
Var{avi, odr`ivog razvoja i zelene

agende u Helsinkiju i Briselu, do ob-
nove sindikata u Antverpenu - na svim
skupovima u~estvovalo je vi{e na{ih
predstavnika, aktivnih u oblastima
koje su bile na dnevnom redu. Kao i u
dosada{wem radu, nastojali smo da
{to vi{e pro{irimo krug kompetent-
nih aktivista, koji se mogu kvalitet-
no ukqu~iti u rad na me|unarodnom
nivou. 

Pro{le godine je, po prvi put na-
kon vi{e godina, odr`an Okrugli sto
zemaqa Centralne i Isto~ne Evrope
u Pragu. Ovaj skup se odr`ava svake
druge godine, a pandemija COVID 19
omela je redovno odr`avawe. Program
je bio veoma ambiciozan i raznovr-
stan, a mnogi od nas su bili u prilici
da u prezentacijama i diskusijama u
panelima predstave rezultate na{eg
rada - predstavnice na{eg sindikata
su prezentovale rezultate rada na
projektu “Zeleno obrazovawe” i “Soci-
jalni dijalog u obrazovawu na lokal-
nom nivou”.

U protekloj godini je zavr{en dvo-
godi{wi projekat “Zeleno obrazo-
vawe” koji smo kao partneri Bugarske
i Rumunije realizovali na zadovo-
qstvo na{ih u~iteqica i dece, a i
zadovoqstvo  partnera  sa  kojima
smo i ovim povodom ostvarili uspe-
{nu saradwu. Projekat je zavr{en na
finalnoj konferenciji u Sofiji, a
na{e  u~esnice  su  dobile  sertifi-
kate.

Pored toga, pro{le godine je Zavr-
{nom konferencijom sa velikim bro-
jem u~esnika uspe{no okon~an pilot
projekat “Socijalni dijalog u obrazo-
vawu na lokalnom nivou”. Projekat je
finansirao Norve{ki sindikat obra-
zovawa UEN i Evropski komitet sin-
dikata obrazovawa ETUCE, koji su po-
zitivno ocenili na{ dosada{wi rad,
a razmatra se i mogu}i nastavak
saradwe.

U pro{loj godini smo realizovali
i programske aktivnosti predvi|ene
da se finansiraju iz nov~anog dela
nagrade “Kunka Damianova”, koji je
2022. godine dobila Borka Vi{ni} iz
na{eg sindikata. Osnovana je Sekcija
mladih i postavqeni temeqi wenog
budu}eg rada, a organizovan je i veoma
zanimqiv seminar @enske sekcije, uz
u~e{}e zna~ajnog broja na{ih aktivi-
stkiwa, kvalitetnih eksperata i po-
verenice za ravnopravnost.

Pored toga, na{ sindikat se ukqu-
~io u veliki evropski projekat ELNE
sa vi{e od sto razli~itih organiza-
cija koje se iz razli~itih uglova bave
obrazovawem, a tema je unapre|ewe
upravqawa obrazovawem i razvija-
we saradwe. Ve}ina aktivnosti }e se
realizovati putem vebinara i raz-
mewivawa ideja i ~lanaka na plat-
formi, a jednom godi{we }e se u nepo-
srednom radu sumirati rezultati.

Tokom pro{le godine smo nastavi-
li uspe{nu regionalnu i bilateralnu
saradwu sa sindikatima obrazovawa.
Tako|e, razmewivali smo poruke so-
lidarnosti, a mnoge poruke najdubqeg
saose}awa smo dobili povodom tra-
gi~nih doga|aja, koji su po~etkom maja
pro{le godine potresli ne samo na{u
zemqu, ve} i region.

Bili smo gosti na Kongresu Bugar-
skog sindikata u~iteqa u Sofiji, kao
i regionalnim skupovima u Republici
Srpskoj, Federaciji Bosni i Hercego-
vini i Severnoj Makedoniji.

O svim me|unarodnim i projektnim
aktivnostima u protekloj godini izve-
{tavali smo na stranicama “Sindi-
kalnog pera” i na sajtu Sindikata
obrazovawa Srbije, a neke od aktiv-
nosti predstavile su i na{e kolege
na sajtu ETUCE.

Pi{e: Borka Vi{ni}

Na poziv predsednice Okru`nog odbora
Merlin Trajkovi} i predsednice Ve}a
SSSS Vrawa Ru`ice Sto{i}, 27. fe-

bruara je odr`an sastanak uz prisustvo pred-
sednice SOS Valentine Ili} sa saradnici-
ma. Na sastanku, kojem je prisutvovalo vi{e
od 30 ~lanova Odbora, raspravqalo se o
kqu~nim temama: ka{wewe uplata za prevoz
zaposlenih, izmene Uredbe o koeficijenti-
ma, problemu raspisivawa konkursa 7A faze,
kao i inicijativa za renovirawe O[ ‘’Dosi-
tej’’ u Vrawu. Sastanak je tokom puna dva sata
protekao u vrlo konstruktivno pozitivnoj de-
bati i zakqu~cima za {to boqim rezultati-
ma rada SOS u P~inskom okrugu.

Pi{e: V. Ili}

Sastanak Okru`nog odbora u Vrawu 
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Pravilnik o ocewivawu u~eni-
ka u osnovnom obrazovawu i
vaspitawu i Pravilnik o oce-

wivawu u~enika u sredwem obrazo-
vawu i vaspitawu objavqeni su u
“Slu`benom glasniku RS” br. 10/2024
od 09.02.2024. godine, a stupili su
na snagu 10. 2. 2024. 

OSNOVNE [KOLE
Novim Pravilnikom propisano je

da se u prvom razredu osnovne {kole
ocewuje opisnom ocenom iz predmeta
vladawa, a od drugog do osmog razre-
da u toku {kolske godine u~enik se
ocewuje i opisno i broj~ano iz pred-
meta vladawa. U prethodnom Pra-
vilniku u~enik je ocewivan broj~ano
iz vladawa od {estog razreda. Ima-
ju}i u vidu da je po pitawu ocewi-
vawa vladawa izmewen i ZOSOV po-
~etkom novembra 2023. godine, bilo
je potrebno uskladiti ocewivawa
vladawa sa va`e}im Zakonom.

U ~lanu 5. Pravilnika propisano
je u slu~aju da roditeqi vi{e od po-
lovine u~enika iz istog odeqewa
smatraju da odre|eni nastavnik na-
stavu i druge oblike obrazovno-vas-
pitnog rada, vrednovawe i pra}ewe,
proveravawe i ocewivawe u~enika
ne sprovodi u skladu sa Zakonom i
ovim pravilnikom, {kola sprovodi
odre|enu proceduru. Roditeqi koji
imaju primedbe obra}aju se odeqen-
skom stare{ini preko predstavnika
roditeqa u savetu roditeqa dopi-
som, a odeqenski stare{ina po
dobijawu dopisa obave{tava nastav-
nika i nadle`no stru~no ve}e, kao i
direktora. Stru~no ve}e je u obavezi
da izvr{i uvid u dopis roditeqa,
pribavqa izja{wewe nastavnika na
~iji  je  rad  ulo`ena  primedba,  is-
pituje navode i daje mi{qewe, koje
dostavqa direktoru. Direktor,
stru~ni saradnik i sekretar razma-
traju mi{qewe stru~nog ve}a i do-
nose odluku o prihvatawu ili odbi-
jawu primedaba roditeqa. Ukoliko
je primedba bila osnovana, direk-
tor, stru~ni saradnik i sekretar iz-
ra|uju plan poja~anog istruktivno-
pedago{kog uvida u rad nastavnika,
tako {to planiraju posetu i predla-
`u mere za otklawawe nepravilno-
sti i unapre|ivawe rada nastavni-
ka, na ~iji rad su roditeqi imali
primedbu. Ukoliko podnosilac nije
zadovoqan odlukom direktora, mo-
`e da se obrati nadle`noj {kolskoj
upravi do sedam radnih dana od
dobijawa odluke. Tako|e, ukoliko
roditeqi vi{e od polovine u~enika
iz istog odeqewa smatraju da stru~-
ni saradnik ne ostvaruje zadatke
propisane Zakonom, {kola sprovodi

napred opisanu proceduru, kao i za
nastavnike. Ove odredbe novog Pra-
vilnika su najvi{e podigle “pra{i-
nu” u javnosti, pre svega zbog mogu}-
nosti da roditeqi “ocewuju” rad jed-
nog nastavnika ili stru~nog sarad-
nika. Poznato je da su roditeqi i za
vreme va`ewa prethodnog Pravil-
nika podnosili primedbe na rad na-
stavnika i pokretali su se postupci
na osnovu prijave samo jednog ro-
diteqa, a ~esto je postupano i na
osnovu anonimnih prijava, iako nije
postojala jasno propisana procedura
sprovo|ewa takvih postupaka. No-
vim Pravilnikom propisana je pro-
cedura sprovo|ewa ovakvih postupa-
ka na nivou {kole, odnosno da se
procedura mo`e pokrenuti na osnovu
primedbi roditeqa vi{e od polovi-
ne u~enika iz jednog odeqewa, a ne
samo na osnovu prijave jednog rodi-
teqa.

Kod rasporeda pismenih zadataka
i provera propisano je da se mo`e
planirati najvi{e jedna pismena
provera u danu, a pored jednog pisme-
nog zadatka, koji je propisan progra-
mom nastave i u~ewa za osnovno
obrazovawe i vaspitawe za pojedine
predmete, mogu da se planiraju jo{
dve pismene provere u nastavnoj
nedeqi. U prethodnom Pravilniku
rasporedom se mogla planirati naj-
vi{e jedna provera u danu, a dve u
nastavnoj nedeqi.

Propisani su i jasni kritetrijumi
za utvr|ivawe zakqu~ne ocene iz
vladawa, kao i utvr|ivawe op{teg
uspeha u~enika. Posebno je propisa-
no da u slu~aju ako u~enik nije na
kraju polugodi{ta ocewen iz jednog
ili vi{e obaveznih predmeta izbor-
nog programa i aktivnosti zbog
odsustvovawa sa nastave, ne utvr|u-
je mu se op{ti uspeh i konstatuje se
da je u~enik neocewen na kraju prvog
polugodi{ta. U~eniku se u tim slu-
~ajevima u evidenciju javne isprave
unose re~i “uspeh nije utvr|en”.

Kod dela Pravilnika - obave{-
tavawe u~enika propisano je da u
slu~aju da se roditeq u roku od 15
dana, od dana dobijawa poziva ode-
qenskog stare{ine, ne odazove {ko-
la o tome obave{tava nadle`ni cen-
tar za socijalni rad i tra`i wegovo
postupawe. Ova mogu}nost nije bila
propisana u prethodnom va`e}em
Pravilniku.

SREDWE [KOLE
U novom Pravilniku je kod krite-

rijuma broj~anog ocewivawa u odno-
su na prethodni va`e}i dodato da se
jedinistveni kriterijumi za broj~a-
no ocewivawe za pojedina~ne na-

stavne predmete utvr|uju na nivou
stru~nih ve}a {kola.

Kod na~ina i postupka ocewi-
vawa je propisana novina da kada se
nastava realizuje prema dulanom
modelu obrazovawa, nastavnik - kor-
dinator u~ewa kroz rad, sprovodi
incijalno ocewivawe u saradwi sa
instruktorom kompanije u kojoj se od-
vija u~ewe kroz rad.

Nastavnik - kordinator u~ewa
kroz rad ocewuje u~enike na osnovu
prikupqenih podataka o postigunu-
}ima u~enika od istruktora i nepo-
srednim uvidom u realizaciju u~ewa
kroz rad i rezultate procene prak-
ti~nih ve{tina koji se sprovode kod
poslodavca ili u {koli.

Pravilnikom je dodata novina da
kad je u~enik opravdano odsutan sa
nastave du`e od 15 radnih dana u
kontinuitetu, {kola ima obavezu da
napravi plan ocewivawa i da o
wemu obavesti u~enika i roditeqa,
a imaju}i u vidu najboqi interes
u~enika.

Tako|e, dodata je i novina da u~e-
niku koji na kraju prvog polugodi{ta
nije ocewen u skladu sa posebnim za-
konom, iz jednog ili vi{e predmeta
zbog odsustvovawa sa nastave, ne
utvr|uje se op{ti uspeh na kraju pr-
vog polugodi{ta, a u evidenciji jav-
ne isprave u kojoj se isti~e op{ti
uspeh, unose se re~i “uspeh nije utvr-
|en.”

Kod ocewivawa vladawa u~enika
propisano je da se vladawe u~enika
ocewuje broj~ano, najmawe dva puta u
toku polugodi{ta, kao i na kraju po-
lugodi{ta i da uti~e na op{ti
uspeh. Prethodnim Pravilnikom
vladawe u~enika se ocewivalo opi-
sno u toku polugodi{ta, a broj~ano
na kraju prvog i drugog polugodi{ta.
Propisano je da na ocenu vladawa u
toku {kolske godine uti~u vaspitne
i vaspitno-disciplinske mere izre-
~ene za lak{e povrede u~enika pro-
pisane op{tim aktom ustanove, za
te`e povrede obaveza u~enika i za
povrede zabrane propisane Zako-
nom, kao i to koliko je puta u~enik
bio osnovano udaqen iz neposredno-
vapitnog rada, koji obuhvata obave-
znu nastavu i ostale oblike obra-
zovno-vaspitnog rada. Novim Pra-
vilnikom jasno su propisani i krite-
rijumi za utvr|ivawe broj~ane ocene
iz vladawa u toku polugodi{ta, kao
i kriterijumi za zakqu~nu ocenu iz
vladawa.

Pi{e: N. Maqkovi}

Novi pravilnici o ocewivawu u~enika
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UBriselu je 6. i 7. februara odr`a-
na Godi{wa skup{tina Stalnog
komiteta za jednakost: “Obrazova-

we za inkluziju i zajedni~ko delovawe
protiv svih vidova separatizma i
mr`we”.

Sastanku su, pored predstavnice Sr-
bije, prisustvovali predstavnici re-
prezentativnih sindikalnih organiza-
cija iz dvadeset ~etiri evropske
zemqe sa ciqem da kroz konstruktivni
dijalog prodiskutuju uloge sindikata
prosvete, roditeqa i u~enika u procesu
izgradwe inkluzivnog i bezbednog
okru`ewa za u~ewe i podu~avawe. Za-
pravo, okru`ewa u kojem nastavnici
u`ivaju profesionalnu autonomiju u ra-
du ne pla{e}i se za svoj posao i / ili
`ivot, a koje neguje kulturu mira, tole-
rancije, saradwe i po{tovawa slobode
mi{qewa i izra`avawa.

Krovnu temu ovogodi{weg skupa
opredelile su slede}e ~iwenice:
usled niza ozbiqnih pretwi i potresa
(pandemija, socioekonomske i energet-
ske krize, klimatske promene, vojni su-
kobi i sli~no), evropska dru{tva su iz-
lo`ena politi~koj i ideolo{koj pola-
rizaciji, razornim nacionalisti~kim
tendencijama, ksenofobiji, problemima
socio-ekonomske nejednakosti i soci-
jalne iskqu~enosti. Sve je ve}i broj
qudi koji se ose}aju izolovano, posebno
u obrazovnim institucijama, koje su po-
stale svojevrsno “bojno poqe” za promo-
visawe govora mr`we, obra~una sa
neistomi{qenicima, ali i za direktni
fizi~ki napad na prosvetno osobqe ko-
je zastupa i brani pravo na kriti~ko
mi{qewe. U ovako nepovoqnim kontek-
stualnim okolnostima Stalni komitet
za jednakost prepoznao je potrebu da se
fokusira na ulogu obrazovawa u stva-
rawu inkluzivnog dru{tva i spre-
~avawe situacija u kojima bi ono moglo
biti zloupotrebqavano i kori{}eno za
sejawe razdora i podrivawe demokrat-
skih vrednosti. 

Potencirano je da sindikati obrazo-
vawa igraju kqu~nu ulogu, ne samo u od-
brani obrazovawa od politizacije,

{irewa jednostranih stavova, la`nih
vesti, populisti~kih ideja i stereoti-
pa, ve} prevashodno u obezbe|ivawu
uslova u kojima evropski, ali i drugi
obrazovni sistemi promovi{u razli~i-
tost i stvaraju bezbedno radno i
okru`ewe za u~ewe. Pomenuti anga-
`man sindikata obrazovawa pred-
stavqen je kroz pregled prioriteta,
ciqeva i dosada{wih aktivnosti ETU-
CE, te kroz dva konkretna primera u ko-
jima je oli~ena presudna va`nost
wihove uloge (prezentacije pod nazi-
vom “Pitawa jednakosti i inkluzije u
obrazovawu u regionu Latinske Ameri-
ke: uticaj verskih komponenti u obrazo-
vawu i javnoj politici na prava devoja-
ka i `ena” i “Sindikati u odbrani pra-
va LGBT radnika”). Pored toga, na sa-
stanku se vredno radilo na pripremi
Predloga rezolucije za predstoje}u
konferenciju ETUCE 2024. planiranu
za novembar ove godine, a predstavnici
reprezentativnih sindikata imali su
priliku da kroz plenarnu diskusiju da-
ju doprinos u kreirawu programa rada
za naredni ~etvorogodi{wi ciklus (od
2025.) o temama jednakosti, inkluzije i
demokratije.

O primerima dobre prakse u primeni
ETUCE akcionog plana o jednakosti,
razli~itostima i inkluziji govorili su
sindikalni aktivisti iz Irske, Norve-

{ke, Srbije i Poqske. U ciqu informi-
sawa drugih u~esnika o dvodnevnom se-
minaru “@ene iz obrazovawa u borbi
protiv nasiqa i za rodnu ravnoprav-
nost”, koji je Sekcija `ena organizovala
krajem juna pro{le godine, predstavni-
ca Srbije u Stalnom komitetu za jedna-
kost, Slavica Mani}, pripremila je
izlagawe u kojem su predo~ene sve teme
prezentirane na na{em seminaru, opi-
sane op{te i za sferu obrazovawa oso-
bene (i izuzetno nepovoqne) okolnosti
u kojima se ovo okupqawe odvijalo, pot-
crtani kqu~ni rezultati i apostrofi-
rana va`nost revitalizovawa solidar-
nosti kao delimi~no zapostavqene
i/ili prenebregnute vrednosti u aktu-
elnom dru{tvenom trenutku. Upravo su
primeri iz na{e sredine, ali i drugih
okru`ewa poslu`ili potpredsednici
Stalnog odbora za jednakost Aleksan-
dri Kornea da uspe{no moderira naj-
provokativniju, a u~esnicima najinte-
resantniju panel diskusiju ovogodi{-
weg okupqawa ~lanova navedenog odbo-
ra na temu “Pravo na podu~avawe i
u~ewe u bezbednom okru`ewu”. 

Zahvaliv{i se predstavnicima re-
prezentativnih sindikata na predanom
anga`ovawu i radu, predsednica Stal-
nog komiteta za jednakost Rozela Bene-
deti naglasila je va`nost wihovog
daqeg ukqu~ivawa u doga|aje planira-
ne za ovu godinu: pored ve} spomenute
ETUCE konferencije (koja }e biti odr-
`ana u Budvi), dodatno su apostrofira-
ni Me|unarodni kongres obrazovawa
(Buenos Aires krajem jula /po~etkom av-
gusta) i predstoje}i ETUCE seminar
“Prilago|avawe novom scenariju: obra-
zovawe, sindikati i evropski seme-
star” (zakazanom za 23. februar), budu-
}i da forsirawe ekonomskih na ra~un
socijalnih prioriteta najavqeno najno-
vijom revizijom okvira upravqawa na
nivou EU donosi potencijalno velike
rizike za pozicionirawe sindikalnih
organizacija i drugih socijalnih part-
nera u wihovoj borbi za ostvarivawe i
za{titu prava zaposlenih, naro~ito u
sferi obrazovawa.

Pi{e: Slavica Mani}

ETUCE: Skup{tina Stalnog
komiteta za jednakost
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Evropska nedeqa upravqawa obrazovnim sistemi-
ma sa glavnim opredeqewem - transformisawe
{kola u zajednice u~ewa, organizovana je putem

brojnih vebinara, od 12. do 16. februara. U ovom veli-
kom ~etvorogodi{nejm projektu u~estvuje vi{e od sto
evropskih institucija - od predstavnika zaposlenih,
poslodavaca, instituta, fakulteta, istra`iva~kih or-
ganizacija i svih nosilaca realizacije obrazovnih po-
litika u ve}ini evropskih zemaqa. Veliki broj tema
sa eminentnim izlaga~ima, prostorom za pred-
stavqawe rezultata istra`ivawa i primera dobre
prakse otvaralo je mogu}nost da svako na|e temu i pro-
stor za u~e{}e koji ga zanima. Na{ih nekoliko pred-
stavnika u~estvovalo je u aktivnostima za koje su mo-
deratori bili predstavnici evropskih sindikata
obrazovawa, jer su to teme koje su u fokusu program-
skih aktivnosti sindikata i zalagawa ve}ine sindika-
ta. Po~elo je sa temom “Atraktivnost nastavni~ke pro-
fesije”, zatim “Saradwa u upravqawu pred{kolskim
ustanovama”, “Atraktivnost sektora stru~nog obrazo-
vawa”, “Saradwa u upravqawu visokim obrazovawem” i
“Edukatori u obrazovawu odraslih”. U~esnici su mogli
~uti najnovije preporuke iz evropskih institucija i
orijentaciju, pa brojne primere koji ukazuju da su pro-
blemi pojedinih sektora zajedni~ki u svim zemqama,
kao i na~ine na koje predla`u wihova re{ewa. Sve
prezentacije se mogu pogledati na portalu projekta, a
i pratiti daqi rad na wegovoj realizaciji.

ELNE projekat u realizaciji

Krajem decembra primili smo vest
da je preminuo kolega prof. dr Vojkan
Jovanovi}, dugogodi{wi predsednik
sindikalne organizacije Saobra}ajnog
fakulteta u Beogradu. Profesor Jo-
vanovi} je bio prvi predsednik Odbo-
ra delatnosti visokog obrazovawa
Sindikata obrazovawa Srbije od
formirawa 2003. godine, sve do
ostavke koju je podneo 2012. godine.

Kolega Jovanovi} je bio prvi pot-
pisnik Posebnog kolektivnog ugovora
za visoko obrazovawe, kojim smo omogu}ili {irok spektar
prava za zaposlene na fakultetima i visokim {kolama.
Na Skup{tini Sindikata obrazovawa Srbije 2011. godine
izabran je za potpredsednika Sindikata, bio je izuzetan
sindikalac, skroman ~ovek, dobar prijateq i pravi pred-
stavnik akademske zajednice kojoj je pripadao. Komemora-
cija povodom wegove smrti odr`ana je u februaru na
wegovom Saobra}ajnom fakultetu.

Neka mu je ve~na slava i hvala.

Pi{e: B. Vi{ni}
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Tokom februara je u Sindikat sti-
gla informacija da je posle duge i te-
{ke bolesti, preminuo kolega Rade
[ojanovi} iz Po`arevca. Kolega [o-
janovi} je bio ~lan Republi~kog odbo-
ra, od Skup{tine 2002. sve do odlaska
u penziju 2017. godine. Bio je predsed-
nik Okru`nog odbora obrazovawa Bra-
ni~evskog okruga i prvi predsednik
Regionalnog centra u Po`arevcu u ~i-
jem je osnivawu u~estvovao 2012. godi-
ne. U periodu od 2011. do 2016. godine
bio je na funkciji predsednika Odbora delatnosti osnov-
nih i sredwih {kola Sindikata obrazovawa Srbije, a od
2012. i potpredsednik Sindikata obrazovawa Srbije. Kra-
sila ga je neiscrpna energija i po`rtvovawe sindikalnom
radu, voleo je sport i sa ekipom RC Po`arevac dva puta
osvajao prva mesta na Sportskim igrama Sindikata obra-
zovawa Srbije. U~estovao je u brojnim pregovorima za ko-
lektivne ugovore, za boqe plate i polo`aj zaposlenih.
Bio je ~ovek starog kova, od re~i i uporan do kraja. 

Neka mu je ve~na slava i hvala.

IN MEMORIAM IN MEMORIAM 



U stanova je osnovana 1969. go-
dine kao jedinstvena za teri-
toriju op{tine Vrbas i raspo-

la`e sa 12 objekata u kojima je 58
radnih soba. Ovaj prostor koriste
deca raspore|ena u 58 vaspitnih
grupa celodnevnog boravka i osam
vasptinih grupa poludnevnog borav-
ka. Sedi{te Ustanove se nalazi u
centru grada u objektu “ Bubica”.

U Ustanovi radi 213 zaposle-
nih, a 160 wih su ~lanovi Sin-
dikalne organizacije Samostal-
nog sindikata PU “Bo{ko Buha”,
koja je deo Sindikata obrazo-
vawa Srbije. Sindikalna orga-
nizacija postoji dugi niz godina
i uvek je u`ivala poverewe za-
poslenih, vi{e od 80 odsto.
Sindikalna organizacija se
trudi da pored tehni~kih
pitawa organizuje za ~lanove
seminare, neformalna dru`ewa
u saradwi sa Savezom samostal-
nih sindikata Vojvodine. Pred-
stavnici SO su i ujedno ~lano-
vi Odbora delatnosti pred-
{kolskih ustanova Vojvodine i
~lanovi Odbora obrazovawa
SSS.

Tokom godine Sindikat u
saradwi sa rukovodstvom PU
“Bo{ko Buha” organizuje dodelu
paketi}a za decu radnika. Sin-
dikalna organizacija organizu-
je samostalno jednom godi{we
sindikalnu proslavu sa zabav-
nim programom za sve ~lanove, a
obele`ava i Me|unarodni dan
`ena prigodnim poklonom.

Sindikalna orgnizacija je
uspela da sa osniva~em postig-

ne dogovor oko potpisivawa
PKU. Dugogodi{wi problem sa-
me Organizacije je to da brani
prava radnika zbog ka{wewa za-
rada - nepostojawa kontinuite-
ta dinamike isplate istih. U
protekle dve godine ~lanovi
Sindikalne organizacije orga-

nizovali su dve protestne
{etwe, kako bi izrazili ne-
zadovoqstvo zbog nepo{tova-
wa prava radnika. U saradwi sa
Sindikatom obrazovawa Srbije

Sindikalna organizacija poku-
{ava da postigne socijani dija-
log sa osniva~em, kako bi se re-
{io decenijski problem oko is-
plate li~nog dohotka i povreda
prava radnika. Predsednica
sindikalne organizacije u sa-
radwi sa drugim sindikalnim
organizacijama godinama unazad
poku{ava da uka`e i dr`avnim
predstavnicima putem dopisa
na problem u PU “ Bo{ko Buha”
Vrbas.
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